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Obecní úřad informuje

Územní plán

Sběrný dvůr
S účinností od 1. září 2019 byla roz-

šířena provozní doba sběrného dvora. 
Odpady budou odebírány vždy ve stře-
du od 16:00 do 18:00 hodin (duben – ří-
jen), od 15:00 do 17:00 hodin (listopad 
– březen) a každou sobotu od 8:00 do 
12:00 hodin.

Kompostéry
Obec Hrušky usiluje o další zkvalit-

nění a optimalizaci systému nakládání 
s biologicky rozložitelným odpadem, 
který by zaručoval ekonomickou únos-
nost jeho likvidace a zároveň umožňo-
val jeho další využitelnost ve prospěch 

V pondělí 21. října 2019 se v 16:30 hodin uskuteční v za-
sedací místnosti Obecního úřadu Hrušky opakované Veřej-
né projednání Návrhu ÚP Hrušky. 

Námitky proti Návrhu ÚP Hrušky mohou dle ustanove-
ní § 52 odst. 2 stavebního zákona podat pouze vlastníci 
pozemků a staveb dotčených návrhem řešení, oprávněný 
investor a zástupce veřejnosti (dále jen „dotčené osoby“). 

Ve smyslu § 52 odst. 3 stavebního zákona může každý 
nejpozději do 7 dnů ode dne veřejného projednání (tj. do 
29. října 2019, včetně) uplatnit své připomínky a dotčené 
osoby námitky, ve kterých musí uvést odůvodnění, údaje 
podle katastru nemovitostí dokladující dotčená práva a vy-
mezit území dotčené námitkou. 

Dle ustanovení § 52 odst. 3 stavebního zákona dotčené 
orgány a krajský úřad jako nadřízený orgán uplatní do 7 
dnů ode dne veřejného projednání stanoviska k částem ře-
šení, které byly od posledního jednání změněny. 

K později uplatněným stanoviskům, připomínkám a ná-
mitkám se nepřihlíží. 

Návrh ÚP Hrušky je k veřejnému nahlédnutí na těchto 
místech: 
• MÚ Břeclav, nám. T. G. Masaryka 3 – odbor stavební a ži-

votního prostředí, oddělení úřadu územního plánování, 
2. patro, dveře č. 225, zejména v úřední dny (pondělí 

přírody i vás občanů samotných. Rozho-
dujeme se proto o podání žádosti o do-
taci na realizaci projektu Kompostéry, 
která bude podána v rámci výzvy Ope-
račního programu životní prostředí.

Hlavním cílem projektu je zapůj-
čení plastových kompostérů do do-
mácnosti za účelem snížení množství 
biologicky rozložitelné složky odpadu 
odkládané do bionádob převážených 
na kompostárnu. Uživatel kompostéru 
za cenu minimální práce získá kvalitní 
přírodní hnojivo.  

Žadatelem a zároveň i majitelem 
kompostérů bude obec. Po uskutečnění 
dodávky kompostérů budou sepsány s 

8.00 – 17.00 hodin, středa 8.00 – 18.00 hodin), jinak 
podle telefonické dohody. 

• Obecní úřad Hrušky, U zbrojnice 100, 691 56 Hrušky, 
zejména v úředních hodinách. 

Internetové stránky:
• Města Břeclav www.breclav.eu (Úřad a radnice → 

Územní plánování → Rozpracovaná územně plánovací 
dokumentace → Rozpracovaná ÚPD obcí ve správním 
obvodu ORP Břeclav → Hrušky → Hrušky - upravený a 
posouzený návrh ÚP) 

• internetové stránky obce Hrušky www.hrusky.cz

občany smlouvy o výpůjčce zdarma na 
dobu 5 let. Poté kompostéry přejdou 
zdarma do vlastnictví občanů.

Cílem projektu je:
• snížit náklady na sběr, svoz a zpra-

cování biologicky rozložitelného od-
padu

• zpracování biologického odpadu v 
rodinných domech

• chránit životní prostředí v obci - 
podpora ekologických řešení, které 
jsou ekonomicky výhodné.

O dalších krocích v rámci přípravy a 
realizace projektu Vás budeme průběž-
ně informovat.
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Informace ze zasedání rady a zastupitelstva obce

Zasedání zastupitelstva – 3. června 2019
Zastupitelstvo obce schválilo:
• program 4. zasedání zastupitelstva obce
• směrnici č. 3/2019 o nakládání s osobními údaji v rámci 

GDPR určenou pro zastupitele
• „Smlouvu DP04/2019 o poskytnutí dotace z rozpočtu 

obce Hrušky na rok 2019“ Mysliveckému spolku Hrušky 
na výměnu střechy Myslivny

• prodej části pozemku parc. č. 1472 o výměře 3 m2 *** 
za cenu 550,- Kč/m2. Náklady spojené se zápisem do 
KN uhradí kupující. Zároveň pověřuje starostku obce k 
podpisu kupní smlouvy.

• Dohodu o zrušení předkupního práva na pozemku parc. 
č. 1566/69 pro *** v lokalitě Zahajka.

• Smlouvu o dílo na stavbu „Obec Hrušky – oprava chod-
níků a komunikace na ulici Na Kanadě“ s fi rmou Stavba 

a údržba silnic s.r.o. Břeclav na částku 3 760 168,34 Kč 
bez DPH. Zastupitelstvo obce Hrušky pověřuje starostku 
obce k jejímu podpisu.

• „Smlouvu o vkladovém účtu s výpovědní lhůtou“ ve výši 
2 mil. Kč s výpovědní lhůtou 24 měsíců

• celoroční hospodaření obce a závěrečný účet obce Hruš-
ky za rok 2018 včetně zprávy o výsledku přezkoumání 
hospodaření obce za rok 2018 s výhradou a s přijetím 
nápravných opatření

• účetní uzávěrku hospodaření obce Hrušky za rok 2018.

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
• zprávu o činnosti rady obce – zasedání RO č. 08 – 11
• účetní uzávěrku hospodaření DSO Hrušky – Týnec za rok 

2018.

Pošta Partner
Obec Hrušky zahájí od 1. listopa-

du 2019 provoz poštovní přepážky v 
obci v rámci projektu Pošta Partner.

Pošta Partner bude poskytovat 
všechny základní služby, tj. příjem 
a výdej listovních a balíkových zá-
silek, příjem a výplatu poštovních 
poukázek, vybrané bankovní služ-

by, výplatu důchodů, SIPO, prodej 
poštovních cenin a zboží, prodej 
kolkových známek a vybrané služby, 
jako jsou například on-line dobíje-
ní předplacených SIM karet, prodej 
losů okamžitých loterií a prodej 
dálničních kupónů.

V rámci poskytovaných služeb se 

Region Podluží
V rámci realizace projektu „Podluží plánuje společně“ 

probíhá nové zpracování Strategie Regionu Podluží, pro 
které byl vyhotoven „Dotazník pro obyvatele dobrovolného 
svazku Regionu Podluží“ a to ve dvou verzích – tištěné a 
elektronické.

Tištěnou verzi máte k dispozici jako přílohu tohoto zpra-

pro občany prakticky nic nezmění. 
Spolu s Českou poštou se na chodu 
bude podílet i obec. Změní se pou-
ze prostory, z budovy knihovny bude 
přepážka přestěhována do přízemí 
Kulturně společenského centra na 
ulici Břeclavská. Rozšířeny budou 
také otvírací hodiny.

vodaje, elektronickou verzi najdete na odkaze: 
https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLScuEgrWA-

c2xtl6a_Ti2HoUstd3zZfYhl4mnGJXwlyinK0f83w/viewform
Vyplněné dotazníky můžete odevzdat na obecním úřadě 

do 25. září 2019, kdy bude zároveň ukončeno také dotazní-
kové šetření v elektronické verzi.

Zasedání zastupitelstva – 19. srpna 2019
Zastupitelstvo obce schválilo:
• program 5. zasedání zastupitel-

stva obce
• rozpočtové opatření č. 1/2019 s 

navýšením příjmů o 6 138 100,- 
Kč, navýšením výdajů o 4 883 
100,- Kč a změnou fi nancování o 
1 255 000,- Kč – vytvoření rezervy

• prodej pozemku parc. č. 1564/14 
o výměře 30 m2 za cenu 1448,- 
Kč, tj. 48,26 Kč/m2.   Náklady 
spojené se zápisem do KN uhradí 

kupující.
• Dohodu o zrušení předkupního prá-

va na pozemku parc. č. 1566/67 
pro  ***  v lokalitě Zahajka.

• Dohodu o zrušení předkupního prá-
va na pozemku parc. č. 1566/61 
pro  *** v lokalitě Zahajka.

• Dohodu o zrušení předkupního prá-
va na pozemku parc. č. 1566/58 
pro  *** v lokalitě Zahajka.

• Dohodu o zrušení předkupního prá-
va na pozemku parc. č. 1566/57 

pro  *** v lokalitě Zahajka.
• Dohodu o zrušení předkupního prá-

va na pozemku parc. č. 1566/76 
pro  *** v lokalitě Zahajka.

Zastupitelstvo obce vzalo na vědo-
mí:

• zprávu o činnosti rady obce – zase-
dání RO č. 12 – 17.

• členskou schůzí Regionu Podluží 
schválený závěrečný účet svazku 
za rok 2018.
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Zasedání rady obce – 19. června 2019

Zasedání rady obce – 3. června 2019
Rada obce schválila:
• zápis ze zasedání RO č. 014
• fi rmě NET4GAS dodatek ke stá-

vající smlouvě o úpravě do-
pravní a technické infrastruk-
tury plynovodu 6114 – MORAVA 
– VTL Plynovod, úsek TU 157 

Tvrdonice – TU Bukovany uza-
vřené dne 30. 6. 2017. Dodatek 
je vypracován ve formě nové 
smlouvy.

• cenovou nabídku pana *** na vý-
měnu dveří a zárubní v místní 
základní škole ve výši 187 102,- 

Kč. Zakázka bude hrazena z re-
zervního fondu školy.

Rada obce odložila:
• rozhodnutí o žádosti o povolení 

parkování před domem č. p. 59 do 
doby vyjádření stavební komise.

Rada obce schválila:
• panu  ***  rozšíření stávajícího vjezdu zadlážděním 

zámkovou dlažbou, plocha pro parkování vedle vjez-
du bude zpevněna zatravňovacími dlaždicemi z důvo-
du vsakování dešťové vody

• pokračování v projektu opravy obecního dvora dle vi-

zualizace, kterou vypracoval Ing. Fojtách 
• fi nanční příspěvek DH Lanžhotčanka na dopravu na 

mezinárodní folklórní festival do Petrohradu v ter-
mínu 7. – 8. září 2019. Jedná se o reprezentaci ČR a 
zejména našeho regionu. Příspěvek byl schválen do 
výše 5 000,- Kč.

Zasedání rady obce – 10. července 2019
Rada obce schválila:
• zápis ze zasedání RO č. 015 a č. 

016
• Smlouvu o dílo č. 19-07-134 na 

realizaci stavby Amfi teátr Hruš-
ky. Smlouva zahrnuje vypracování 
veškeré projektové dokumentace 
– územní řízení, stavební řízení a 
vlastní realizace stavby. Cena dle 
Smlouvy o dílo činí 620 000,- Kč. 
Nabízená cena je v souladu s ta-
bulkami pro výpočet cen projek-
tů.

• schvaluje Smlouvu č. 010/2019 
s Ing. Fojtáchem na vypracování 
projektové dokumentace stavby 
„Technické zázemí obce Hrušky 
– přístavba a stavební úpravy“. 
Cena díla činí 63 000,- Kč. Zhoto-
vitel není plátce DPH. 

• podání žádosti o bezúplatný pře-
vod menšího výjezdového vozidla 
pro JSDH Hrušky od Hasičského 
záchranného sboru Jm kraje

• návrh Smlouvy o smlouvě budoucí 
o zřízení věcného břemene na po-
zemcích parc. č. 1570/4 a parc. 
č. 1570/3. Jedná se o pozemky na 
Zahajce ve vlastnictví Krajského 
pozemkového úřadu pro Jihomo-
ravský kraj a obec Hrušky hodlá 
na těchto pozemcích vybudovat 
inženýrské sítě pro výstavbu ro-
dinných domků. 

• cenovou nabídku Stavební fi rmy 
Plus Hodonín na opravu havarij-
ního stavu dešťové kanalizace u 
Základní školy Hrušky za nabíze-
nou cenu 199 000,- Kč bez DPH

• Městu Lanžhot umístění 4 ks re-
klamních stojanů na pořádanou 
akci Festival pod širým nebem 
bezúplatně

• stavební dozor pro opravu komu-
nikace Na Kanadě za částku 70 
000,- Kč bez DPH, kterým bude 
pověřen Ing. Fojtách

• panu  ***  Smlouvu o právu umís-

tit a provést stavbu na pozemku 
parc. č. 204/10 a 204/1 na ulici 
Na Kanadě. Na pozemcích bude 
realizována stavba kanalizační 
přípojky.

• vytvoření 1 místa pro brigádníka 
o prázdninách do 31. 8. 2019. 

Rada obce zamítla: 
• žádost pana  *** na odkoupení po-

zemku parc. č. 2078/444 o výmě-
ře 638 m2. Pan ***  má v současné 
době pozemek v pronájmu a vyu-
žívá jej jako vinici.

• žádost o pronájem pozemku 
parc. č. 2078/442 o výměře 3296 
m2. Pozemek je v současné době 
pronajat fi rmě Agrotrend Hrušky 
s.r.o. 

• žádost pana  ***  o vyhrazení par-
koviště pro ZTP a schvaluje stano-
visko nevyhrazovat v obci Hrušky 
žádná parkovací stání na místních 
komunikacích.  

Zasedání rady obce – 31. července 2019
Rada obce schválila:
• zápis ze zasedání RO č. 017
• Příkazní smlouvu na přípravu a realizaci pořízení kom-

postérů do domácností. Obsahem je řízení projektu 
během realizace, zahrnuje zpracování podkladů a or-
ganizaci výběrového řízení na dodavatele vybavení a 
vypracování závěrečné dokumentace. Součástí je i ad-
ministrace monitorovacích zpráv v době udržitelnosti 
projektu. Cena za služby činí 70 000,- Kč bez DPH.

• fi rmě EuroEnergo s.r.o. Třebíč cenovou nabídku na vy-
pracování energetického posudku veřejného osvětlení 
v obci Hrušky a přípravu dokumentů k podání žádosti o 
dotaci v rámci programu EFEKT ve výši 45 000,- Kč bez 
DPH

• Smlouvu o právu umístit a provést stavbu na soukro-
mých pozemcích v lokalitě Zahajka na realizaci stavby 
inženýrských sítí „Hrušky – prodloužení kanalizace a vo-
dovodu v lokalitě Zahajka I.“
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• ***  Smlouvu o právu umístit a provést stavbu na pozem-
ku parc. č. 573/1 na ulici Záhumenní. Na pozemku bude 
realizována stavba inženýrských sítí a připojení vjezdu 
v rámci stavby „Novostavba rodinného domu a garáže 
parc. č. KN 515, 516, 517 k. ú. Hrušky“. 

•  *** Smlouva o právu umístit a provést stavbu na pozem-
ku parc. č. 770/1, 770/5, 770/6 na ulici Za dvorem. Na 
pozemcích bude realizována stavba inženýrských sítí a 
připojení vjezdu v rámci stavby „Rodinný dvojdomek 
parcela č. KN 884/6, 884/7 k. ú. Hrušky“. 

• cenovou nabídku na nákup cihlového recyklátu za část-
ku 15,- Kč/t na vyspravení bočních cest, kterou před-
ložila fi rma Stavební fi rma Plus Hodonín. Množství re-
cyklátu zkonzultovat s odborníkem fi rmy.

• cenovou nabídku na nový účetní systém, kterou předloži-
la fi rma Alis s.r.o. Cena činí po slevě 46 032,- Kč bez DPH, 
roční udržovací poplatek ve výši 14 510,- Kč bez DPH.

 Rada obce zamítla:
• žádost pana  *** , zámečnictví Hodonín o vytipování 

obecního pozemku k podnikatelské činnosti. Obec 
nemá žádné vhodné pozemky k této činnosti.

• fi rmě HSS s.r.o. Hrušky žádost o směnu části pozem-
ku parc. č. 701 o výměře 100 m2 za část pozemku 
parc. č. 731/1 o stejné výměře. Vzhledem k tomu, 
že se jedná o obecní část, která je součástí obecní-
ho dvoru a měněná část je v areálu fi rmy za branou, 
je směna pro obec nevyhovující. 

• žádost pana  *** , organizátora svateb ve stodole 
v Hruškách o vyhrazení místa ke svatebním obřa-
dům. 

Rada obce vzala na vědomí:
• nabídku fi rmy Private Consulting Croup na fi nanční in-

vestování volných fi nančních prostředků.

Zasedání rady obce – 19. srpna 2019
Rada obce schválila:
• zápis ze zasedání RO č. 018
• vydláždění plochy před rodinným 

domem č. p. 368 na ulici Na aleji. 
Plocha bude využívána jako parko-
vací místo a bude na vlastní náklady 
žadatele opatřena vsakovací nebo 
zatravňovací dlažbou. 

• Smlouvu o právu umístit a provést 
stavbu na pozemku parc. č. 456/1 na 
ulici Záhumenní. Na pozemku bude 
realizována stavba inženýrských sítí 
„Přípojka plynu k vinařství s ubyto-
váním Hrušky, ul. Záhumenní“.  

• výpověď z bytu č. 1 v bytovém 
domě na ulici Knihovní 580 z důvo-
du neuhrazení 3 nájmů v průběhu 
roku 2019, k datu 15. 9. 2019.

Rada obce odložila:
• rozhodnutí o prodeji části pozemku 

parc. č. 1566/47 v lokalitě Zahajka 
do doby rozparcelování celého po-
zemku na pozemky pro stavbu ro-
dinných domků a vypracování geo-
metrického plánu, kdy bude známa 
přesná výměra části pozemku.

• rozhodnutí o smlouvě č. HO-
014330055840/001 se společností 
E.ON Distribuce a. s. o zřízení věc-
ného břemene na pozemcích parc. 
č. 770/1, 770/5, 770/6. Na pozem-
cích je realizována stavba „Hrušky, 
Za dvorem, příp. NN, Navrátilová“. 
Smlouva bude schválena po uvedení 
propadlého chodníku do původního 
stavu. 

Rada obce vzala na vědomí:
• zprávu ze stavební komise.
 
Rada obce Hrušky odvolala: 
•  ***  z funkce vedoucí příspěvkové 

organizace Správa majetku obce 
Hrušky ke dni 31. 8. 2019. 

 
 Rada obce Hrušky jmenovala:
•  novým vedoucím příspěvkové orga-

nizace „Správa majetku obce Hruš-
ky“, *** od 1. 9. 2019.

 
Rada obce Hrušky souhlasila:
• s přijetím pana  ***  do pracovního 

poměru jako zástup za dlouhodobě 
nemocného pana *** .

V roce 2016 se naše mateřská škola zařadila do ope-
račního programu Ministerstva školství nazvaného „Vý-
zkum, vývoj a vzdělávání“, obecně pod zkratkou Šablony 
1 a Šablony 2. 

Základem pro účast v tomto programu bylo vyplnění 
dotazníku, z něhož vyplynuly mezery na naší MŠ. Na zá-
kladě těchto výsledků jsme mohli zažádat o účast v Šab-
lonách 1, kdy nám tento operační program pomohl hradit 
vzdělávání učitelek v oblasti matematické pregramotnos-
ti, práce s dvouletými dětmi a hlavně personální podpo-
ru v podobě chůvy. Protože naši MŠ navštěvují dvouleté 
děti, byla jejich podpora nezbytná. Chůva pomáhá uči-
telce s péčí o malé děti v oblasti sebeobsluhy a v zajištění 
bezpečnosti a individuálních potřeb dítěte. Vzhledem k 
tomu, že počet dvouletých dětí v MŠ neustále stoupá a 

Šablony v mateřské škole

Z hrušeckého školství
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práce chůvy se osvědčila jako velmi cenná pomoc peda-
goga, zažádali jsme opět o fi nanční podporu pro chůvu v 
podobě Šablon 2. Tímto krokem se pedagogové zařadili 
do účasti na seminářích v oblasti polytechnické výchovy a 
čtenářské pregramotnosti. Šablony se tak staly nedílnou 
součástí sebevzdělávání pedagogů v MŠ. Taktéž pro starší 
děti byly přínosem, a to v podobě úhrady projektových 
dnů v MŠ i mimo ni. Díky tomuto fondu jsme mohli na naší 
škole uspořádat projektový den „Malý stavitel“ a navští-

vili jsme Ekocentrum Trkmanka, kde byly děti seznámeny 
s životem u rybníka i v rybníce. V podzimních měsících 
tohoto roku bude pro děti uspořádán další projektový den 
„Třídíme odpady“. V předvánočním čase se vydáme do 
Ekocentra Důbrava v Hodoníně, kde se necháme unášet 
kouzlem Vánoc v podobě vánočních tradic a zvyků.

Operační program Ministerstva školství „Výzkum, vý-
voj a vzdělávání“ se tedy stal velkým přínosem nejen pro 
pedagogické pracovníky, ale hlavně pro děti.

Nové školní sportovní hřiště
V tomto školním roce již začaly školní děti využívat 

nový sportovní areál u školy. Sportovní školní areál slou-
ží dětem při výuce, v době přestávek a navštěvuje jej i 
školní družinou. Děti si nové prostory oblíbily a velmi si 
je pochvalují.

Pro užívání areálu veřejností bude vydán provozní 
řád, kde bude uveden způsob využívání sportovišť i celé-
ho areálu, provozní doba, podmínky pronájmu, možnosti 
vstupu do areálu atd.

Zatím ještě čekáme na odstranění některých závad. 
Provozní řád školního sportovního hřiště bude vyvěšen u 
školního areálu a bude též umístěn na webových strán-
kách školy.

Předpokládaný termín zahájení provozu pro veřejnost 
je začátek října.

Mgr. Svatava Bradávková

Sběr papíru

V úterý 1. října 2019 od 14:30 do 17:00 
hod. proběhne na Sběrném dvoře v Hruškách 
sběr papíru

Sbíráme: 
Noviny + časopisy + kancelářský papír

Staré knihy bez pevných obalů
Lepenka - vše svázané

Akce proběhne pouze za příznivého počasí.
    Jana Zugarová

Olympiáda dětí a mládeže České republiky (ODM) je republiko-
vá soutěž krajských reprezentací v kategoriích mladších a starších 
žáků a žákyň. Sportovcům navozuje atmosféru opravdových olym-
pijských her. Mladí účastníci nejsou ochuzeni o zapálení olympij-
ského ohně, slavnostní ceremoniály, soužití v olympijské vesnici 
nebo složení olympijské přísahy.

ODM je projektem Českého olympijského výboru, který si ke 
spolupráci vybírá jako pořadatele jednotlivé kraje. Olympiády se 
odehrávají v dvouletých cyklech a střídá se jejich letní a zimní 
podoba. Jedním z hlavních cílů projektu je motivace ke sportu. 

Letošní ročník se uskutečnil ve dnech 23. – 28. června v Libe-
reckém kraji a pro Hrušky byla velká čest, že měly na této význam-
né sportovní akci celorepublikového významu hned dvojnásobné 
zastoupení. A co víc, bylo to i s medailí! V plavání reprezentovala 
Jihomoravský kraj Radka Tichá a ve sportovní střelbě Jaroslav He-
lešic. Pojďme si je tedy blíže představit.

Olympiáda dětí a mládeže
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Radka Tichá a její stříbrná medaile
Radce Tiché se v uplynulé sezóně velmi dařilo a tak 

si díky svým výkonům zajistila účast na letní Olympiádě 
dětí a mládeže, která se konala od 23. do 28. června 
2019 v Liberci. Jedná se o velmi prestižní akci zaští-
těnou Českým olympijským výborem a řadou úspěšných 
olympioniků. Za Jihomoravský kraj byly nominovány 4 
nejlepší plavkyně ročníku 2007. Radka se v obrovské 
konkurenci neztratila a z Olympiády si přivezla stříbr-
nou medaili ze závodu na 200 m motýl. Medaile jí bohu-
žel jen o vlásek unikla na 100m trati, kde opravdu jen o 
0,02 s skončila na 4. místě.

Jihomoravský kraj obsadil celkově 3. místo a k zisku 
velkého počtu bodů do žebříčku přispěl tým plavkyň, 
který ve své kategorii obsadil 1. místo! Jelikož Radka 
plave za Oddíl sportovního plavání v Hodoníně a získala 
již přes 130 medailí, z toho 2x mistrovský titul ČR, byla 
oceněna starostou města jako Sportovec města Hodoní-
na za rok 2018.

Sportovní střelba nejen Jaroslava Helešice
Olympiády dětí a mládeže se zú-

častnili nejlepší sportovci z Jihomo-
ravského kraje v disciplínách vzdu-
chová puška a vzduchová pistole. Dle 
nominačních kritérií reprezentovali náš 
kraj za puškaře Jaroslav Helešic a Maja 
Opluštilová z SSK Slatina Brno a za pis-
toláře Maruška Hojovcová a mladičký 
Filip Křivánek z SSK Kuřim.

Střelecké klání probíhalo v budově 
krajského úřadu Libereckého kraje ve 
3. poschodí v příjemném a klimatizo-
vaném prostředí. Pro sportovní střelbu 
zlomový okamžik a důkaz toho, že je 
možné sportovní střelbu provozovat 
kdekoliv. Po nedělním slavnostním 
zahájení v Homecredit Aréně začaly 
od pondělí střelecké soutěže dívek a 
chlapců ve čtyřech disciplínách. První 
soutěžní den začali bojovat o medai-
lová umístění puškaři. V první směně 
dívky, kde jsme měli želízko v ohni a 
to Maju Opluštilovou. Všechny střel-
kyně bojovaly především s velkou ner-
vozitou, kterou vyvolávala důležitost 
olympijského závodu, ale hlavně snaha 
nominovat se do fi nále závodu. Maja 
byla před závodem hodně ve stresu a 
bylo třeba s ní vše probrat. Samotný 
kvalifi kační závod pak zvládla skvěle, 
když začala položkou 103,8 a i když 
pak mírně ztrácela, dokázala pěkným 
výsledkem 409,2 obsadit druhé místo o 
0,4 bodu za vítězkou.

Samotné fi nále pak bylo pozname-
náno přílišnou nervozitou a hned první 

pětiranná položka pohřbila naděje na 
vytouženou medaili. I když další prů-
běh byl dobrý, ztráta v prvních ranách 
už nešla stáhnout. Maja skončila na 6. 
místě a vybojovala pro JMK 9 bodů.

Ve druhé směně nastoupili ke své-
mu olympijskému závodu chlapci a na 
Jardovi nebyla znát taková nervozita 
jako na Maji. I on začal závod skvěle 
stejnou první položkou jako Maja 103,8 
a v pohodě se prostřílel do fi nále na 4. 
místě. Jeho fi nále však mělo zcela jiný 
průběh. Po první pětiranné položce byl 
dokonce první a jeho vyhlídky na me-
daili byly v té chvíli slibné. V dalším 
průběhu se několikrát pohyboval mezi 
druhým a čtvrtým místem, a když už 
se zdálo, že to zacinká, přišla série 
dvou ran, které jej usadily na koneč-
ném nepopulárním 
čtvrtém místě se 
ziskem 12 bodů pro 
JMK.

Druhý soutěž-
ní den patřil pis-
tolářům a v první 
směně nastoupila 
Maruška Hojovco-
vá. I ona si prošla 
hrůzným zážitkem 
s neovladatelnou 
nervozitou a prv-
ní položkou 77 se 
odsunula do pozadí 
startovního pole. 
Vědoma si toho, že 

vše je v háji, z ní nervozita spadla a 
druhou položkou 95 se opět dostala do 
hry o fi nále. Ale i další průběh byl po-
znamenán velkým stresem a neustále 
balancovala na hraně postupu. Posled-
ní položkou 87 se přece jen z osmého 
místa do fi nále probojovala a zajistila 
tak další zisk bodů pro výpravu JMK. 
V samotném fi nále už postup na vyšší 
příčku nezaznamenala. Druhý náš pis-
tolář Filip Křivánek absolvoval v druhé 
směně svůj závod velmi slušně na to, 
že je ještě dosti mladý a jel na ODM 
spíše sbírat zkušenosti. S tíhou tohoto 
závodu se však popral se ctí a na 10. 
místě mu chyběly pouhé čtyři body na 
fi nále.

Závěrečné mixy se pistolářům vů-
bec nepovedly. K samotné nervozitě 
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se ještě přidal pocit zodpovědnosti 
nepokazit to svému členovi v družstvu 
a to už mladičký Filip v prvních dvou 
položkách nezvládl, i když v následují-
cích dvou položkách nastřílel o 23 bodů 
více. Ani Marušce se nedařilo tak, jak 
by bylo třeba a tak vidina fi nále zůstala 
daleko. 

Čtvrtý a poslední soutěžní den olym-
piády byl na programu mix puškařů a 
jasný cíl projít do fi nále, což zname-
nalo úspěch, další pozice neúspěch. Od 

počátku kvalifi kace to byl především 
Jarda, kdo držel naši dvojici a Maja se 
nemohla vymanit z pocitu odpovědnos-
ti a strachu, aby mu to nepokazila. Byl 
to závod velkých nervů a nakonec po-
slední dvě rány rozhodly o tom, že jsme 
o 0,7 bodu přeskočili Plzeňský kraj na 
páté fi nálové místo, pouze 0,2 bodu za 
Libereckým a 0,4 bodu za Vysočinou na 
třetím místě. V samotném fi nále pak 
přetrvávala přemotivovanost Maji zís-
kat medaili a opět to byl Jarda, který 

stále držel naději na vyšší příčky. Přes-
to to na více jak páté místo nestačilo.                                                                                      
Naši střelci tak na ODM v Liberci vybo-
jovali 4x fi nálovou účast a pro výpra-
vu JMK 45 bodů za 4., 5., 6., 8. a 10. 
místo. I když jsme tentokrát medaili 
nedovezli, bylo vystoupení sportovních 
střelců úspěšné a vzhledem k věku, 
zvláště pistolářů, nadějné pro příští 
ODM.

Stanislav Hlaváček, vedoucí výpra-
vy sportovních střelců JMK

Tak co říkáte na takové úspěchy našich mladých sportovních nadějí? Myslím, že máme být právem na co hrdí. Oběma 
za vzornou reprezentaci jak naší obce, tak i Jihomoravského kraje děkujeme a přejeme odhodlanost, vůli a sílu bojo-

vat dál a dosahovat dalších výborných sportovních úspěchů.

O pračlovíčkovi
V neděli 8. září 2019 se v tělocvičně 

konalo divadelní představení pro děti s 
názvem „O pračlovíčkovi“, které nám 
přijeli zahrát herci z divadla Tramtárie 
z Olomouce.

Báječný výlet do světa dinosaurů, 
dinosauřic, ptakoještěrů a ptakoješ-
těrek. Trochu poučné, ale hlavně po-
řádně veselé vyprávění o tom, jak pra-
človíček postavil první domeček, jak 
musel objevit, k čemu je dobrý oheň, 
jak vyzrál nad tyranosaurem a jak zjis-
til, že ve dvou jde všechno líp.

Tramtárie vyjíždí se svým reperto-
árem nejen do České republiky, ale i 
do zahraničí (Německo, Lucembursko, 

Belgie, Slovensko), proto jsme rády, že 
se našla skulinka i pro návštěvu Hrušek. 
Podle toho, jak děti spolupracovaly s 
herci a Pračlovíčkovi ve všem radily, 
měla pohádka i u nás velký úspěch.

Drtichy z.s.

Hodovní výstava vlastivědného kroužku
Téma letošní výstavy „Minulost a současnost 

podlužáckého kroje“ bylo vskutku hodovní, ná-
vštěvníci měli možnost zhlédnout součásti kroje, 
které se zachovaly díky lidem, kteří si toto dědictví 
po svých blízkých pečlivě udržují. Některé expo-
náty jsou i sto let staré a přesto ve velmi dobrém 
stavu. Měli jsme možnost vidět stoletý „kožuch“ 
zapůjčený od Ing. Jana Kostky z Kostic, stejně staré 
červenice, některé fěrtochy, obojky a jiné součásti 
ještě ručně vyšívané, krásné malované mašle a dal-
ší, dnes už vzácné věci. Všem, kteří nám tyto své 
poklady zapůjčili, patří náš velký dík. Děkuji také 
paní starostce Janě Filipovičové a zaměstnancům 
obecního úřadu a základní školy za pomoc a pod-
poru. A nakonec členkám vlastivědného kroužku za 
náročnou práci při realizaci celé výstavy.

Jana Šumberová



Bartolomějské hody



Bartolomějské hody



Předhodovní zpívání
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Mažoretky Zuzanky obhájily zlato 
na mistrovství Evropy v chorvatské Crikvenici

Po letní přestávce budou od října 2019 pokračovat lekce trénování paměti. Setkávat se budeme 1x týdně v knihovně, 
délka jedné lekce je 60 minut, poplatek 40 Kč za lekci. Přesný datum bude oznámen rozhlasem a letáčky, zúčastnit se 
mohou i noví zájemci. Přijďte si zábavnou formou procvičit svou paměť.

Trénování paměti

4. ročník soutěže Břeclavské hasičské ligy v Hruškách
Ani nepřízeň počasí neodradila 

závodníky od účasti na 4. ročníku 
závodů BHL v Hruškách, který se 
uskutečnil v sobotu 7. září 2019 na 
fotbalovém hřišti Na sklepách. V 
nelehkých podmínkách nastoupilo 
rekordních 11 družstev mužů a 5 
družstev žen na start soutěže v po-
žárním útoku, aby dokázaly, že se 
umí nejen poprat s deštěm a pod-
máčeným terénem, ale za těchto 
okolností také podat kvalitní výko-
ny. 

Výsledky jednotlivých závodů se 
započítávají do celkových výsledků 
ligy. Jak k tomu přispěla hrušecká 
soutěž ukazuje následující tabulka.

Muži
pořadí družstvo čas pořadí družstvo čas

1. Pasohlávky 17,05 s 7. Hrušky 22,44 s

2. Jezeřany-Maršovice 18,53 s 8. Lanžhot 25,05 s

3. Skalica Schaeffl er 20,73 s 9. Tvrdonice 26,05 s

4. Kuřim 20,95 s 10. Kobylí 28,85 s

5. Šaratice 21,43 s --- Svatobořice N

6. Hrubá Vrbka 22,41 s

Ženy
pořadí družstvo čas pořadí družstvo čas

1. Kuřim 20,17 s 4. Tvrdonice 22,41 s

2. Poštorná 21,60 s 5. Křenovice 33,47 s

3. Lanžhot 22,37 s

Rok se s rokem sešel a Mažoretky Zuzanky z Týn-
ce opět vyrazily na mistrovství Evropy do Chorvatska, 
které se konalo ve dnech 12. - 16. června 2019 na bře-
zích Jadranu, v letovisku Crikvenice. Celkově na tom-
to mistrovství startovalo přes 630 formací ve čtyřech 
věkových kategoriích s náčiním hůlka, třásně a vlajka. 
Soutěž se po čtyři dny nesla v duchu fair play, přátelské 
soutěžní atmosféry, dobrých výkonů a pěkné podívané, 
to vše za hodně slunečného počasí, které letos rozhod-
ně teplem nešetřilo.

I přes tyto ztížené soutěžní podmínky se nám poda-

řilo obhájit zlato z roku 2018. Stali jsme se mistry Ev-
ropy v kategorii Grand senior stage s náčiním pom-pom 
(třásně) se skladbou Leonidas a jeho harém. 

Dále jsme si přivezli titul II. vicemistrů Evropy (duo 
Gabča s Luckou) a další krásná umístění, a to 4. místo 
Afrocirkus - miniformace juniorek a 7. místo sólo Kája. 
Všichni členové podali úžasný výkon a za to jim patří 
velký dík.

Začátkem srpna se konalo soustředění v nádherné 
lokalitě blízko Macochy, na statku u jedné z našich čle-
nek. Dětem se zde hodně líbilo už vzhledem k tomu, 
že na statku byla spousta zvířátek: holubi, morčata, 
králíci, ovečky, prasátka, kočky a jiné. Dopoledne jsme 
pilně trénovali a odpoledne vyráželi na výlety. Navští-
vili jsme nádhernou jeskyni Balcarku, vyráželi na pro-
cházky do lesa, lanového centra a poslední den jsme 
strávili v Aquaparku v Blansku. 

Koncem srpna nás čekala soutěž poslední, nejvyšší, 
a to mistrovství světa v mažoretkovém sportu, tradičně 
konané v Praze. Zde jsme se nejdřív zúčastnili před-
vádění prvků práce s hůlkou s kanadským specialistou 
Yonatanem Orlovem z Winnipegu. Další dny už byly čis-
tě soutěžní, kde jsme ve velké konkurenci formací a 
jednotlivců vybojovali krásné tituly a umístění: 2x 3. 
místo (a titul II. vicemistrů světa) duo Gabča + Lucka 
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a miniformace Afrocirkus, 2x 4. místo skupina show a 
skupina grand seniorů  a 7. místo sólo Kája.

Tímto krásným umístěním jsme ukončili mažoret-
kový rok. Od září začínáme trénovat nové skladby a 
budeme se snažit, aby nám i příští sezónu zacinkaly na 
krku medaile a věříme, že nové skladby přinesou tolik 
úspěchů jako ty, které jsme měli v roce letošním.

Od poloviny září do poloviny října bude probíhat ná-
bor nových členů. Rádi uvítáme každého zájemce, jak 
z řad dětí, tak i z řad dospělých. 

Zuzanky Týnec

„Přečtěte si kousek z mé duše“ 
aneb „Tanec můžeš milovat nebo milovat nade vše“

Tanec – ten já miluji rozhodně 
nade vše!!! Cítím ho jako součást 
každého dne, každé minuty, každé-
ho okamžiku, tanec cítím úplně ve 
všem, i já jsem tanec... Jmenuji se 
Lenka Žůrková a už jako malá jsem 
chtěla vést taneční skupinu a rozšiřo-
vat lásku k tanci a tanec jako takový 
rozesílat mezi další lidi jako pocho-
deň energie, štěstí, emocí a všeho 
nepopsatelného, co při tancování cí-
tím. Nechci si to kouzlo nechávat jen 
pro sebe. Proto dělám to, co dělám 
– vedu taneční studio. Kéž by si tohle 
mohla prožít i moje maminka, která 
vždycky chtěla tančit, ale tak nějak 
shodou okolností, možností a dalších 
aspektů jí to nevyšlo. Něco ze sebe 
mi však předala a já jsem šťastná, že 
žiji její sen a ona ho žije skrze mě, 
se mnou, po mém boku, jako můj 
největší fanoušek a obdivovatel. Je 
to přece moje máma...

Původně jsem chtěla podat jen 
strohé informace o tom, že tu jsme, 
kde jsme a že k nám můžete přihlá-
sit své děti. Nic z toho by však nevy-
povídalo o tom, kdo jsme, co cítíme, 
proč to děláme a že tanec opravdu 
milujeme, a už vůbec by to nevypo-
vědělo o tom, jak vnímáme každého 
tanečníka, který nám projde pod ru-
kama a kdo jsem vlastně já. Což se 
vám budu nyní snažit aspoň trochu 
přiblížit. Doufám, že můj článek stá-
le čtete a vydržíte až do konce.

Přemýšleli jste někdy nad tím, co 
od kroužku pro své dítě očekáváte? 
Už slovo kroužek je docela fádní v po-
rovnání toho, co všechno může do ži-
vota vašemu dítěti dát. Od těch úplně 
nejprimitivnějších požadavků jako je 
zaplnit dítěti čas, přes začlenit dítě 

do kolektivu, spojit pohyb a zábavu, 
najít něco, u čeho vydrží delší dobu, 
postupujeme dál – k vývoji a rozvoji 
dítěte. Nemám teď na mysli rozvoj 
pohybový, to je podle mě automatic-
ké, že něco takového od pohybového 
kroužku očekáváte, ale spíš ve smyslu 
lidském - umět pomoci druhým, ne-
být sobeckým, umět bojovat za tým, 
vážit si druhých, jejich práce a nasa-
zení, nalézt pevné lidské vztahy, kte-
ré vydrží třeba do smrti? Ve zkratce 
řečeno „kroužek“, který ukáže dítěti, 
jak být lepším člověkem? 

V prvním konceptu článku jsem 
měla připravený proslov o tom, kde 
nás všude najdete, jak probíhají ho-
diny, jak organizujeme celý rok. To 
vše však najdete na našich stránkách 
nebo vám ráda vše zodpovím osob-
ně, e-mailem či telefonicky. Nyní 
mi budete muset prostě věřit, že to 
děláme tak, jak nejlépe to umíme, 
dle našeho nejčistšího vědomí a svě-
domí. Ať už jde o vedení tréninků, 
výběr tance, natáčení videí pro děti 
tak, aby mohly trénovat i doma a 
samy tak napomáhat svému zlepšo-
vání. Pro děti na tréninku i mimo něj 
děláme opravdu maximum. 

Pravidelnými tréninky jednou 
týdně to však u nás nekončí. Pokud 
se dítě zamiluje do tance natolik, 
že mu chce věnovat více času, píle 
a odhodlání, může navštěvovat naše 
soutěžní kurzy. Na soutěže jezdíme 
moc rádi - nasávat tu úžasnou atmo-
sféru, shlédnout novinky a nápady 
ostatních, odměnit je potleskem, 
podpořit je. Mrzí mne, že někteří 
stále vidí taneční skupiny jako kon-
kurenční fi rmy, které mezi sebou 
bojují o vítězství. Takhle to opravdu 

není. Všichni tanečníci světa jsme 
jedna velká rodina, jejichž všechny 
členy spojuje tanec a to, co pro nás 
tančit znamená. Ano, mám radost, 
pokud zvítězí moji svěřenci, ale pro-
to, že vím, že tomu hodně obětovali 
a jsem šťastná, že to dotáhli až do 
konce, mohli si užít to cinknutí me-
dailí na krku, vychutnat si tu třešin-
ku na dortu. A?  Současně je mi líto 
těch, které necháváme za sebou, že 
také nemohli zažít ten dokonalý po-
cit z úspěšně završeného soutěžního 
dne. Věřme, že příště to vyjde i jim.

Mohla bych vám tady vypiso-
vat všechna naše skvělá umístění z 
různých soutěží, ale pro mě je tou 
největší odměnou ta radost. Radost 
dětí, našich svěřenců, kamarádů, 
parťáků, radost celkově ze všech, 
i úplně z cizích lidí, ze kterých ten 
pocit sálá. Pocit štěstí i smutku, ja-
kýkoliv pocit, který zrovna jde skrz 
tanečníka ven i na „obyčejném“ tré-
ninku. Následuje odplavení špatných 
emocí z těla pryč a načerpání ener-
gie nové. Ta energie, která se pak 
nese davem, přenáší se z jednoho na 
druhého, vykukuje z každého obliče-
jíčku, jenž šel třeba zrovna kolem, a 
v neposlední řadě ze šťastných rodi-
čů, jež se dmou pýchou nad výkonem 
svých dcer a synů... těm především 
patří mé velké díky za všechno, co 
pro své děti dělají, protože někteří 
berou kroužek svého dítěte jen jako 
zaplácnutí volného času a, nedejbo-
že, kolik peněz za to chceme, pane-
bože. A přitom to není měsíčně ani 
tolik, kolik utratí za jednu návštěvu 
kavárny... a pak... pak jsou ti druzí, 
ti co berou koníček dětí za svůj, jsou 
nadšeni z každé pidiradostičky, z ka-
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Street dance pro všechny aneb hledáte kroužek pro své děti?

ždého pidiúsměvu, který se jim vra-
cí... těm by stálo za to věnovat další 
pokračování tohoto příběhu, který 
vlastně ani příběhem být neměl. Pů-
vodně jsem jen chtěla dát vědět ro-
dičům a dětem, že máme otevřeny 
taneční kroužky, ale strohé nicneří-
kající informace neseděly k tomu, 
co vlastně cítím, o čem vlastně ten 
„kroužek“ je. Je o lidech, o přátel-
ství, o duši, pocitu, emocích, štěstí, 
ale i smutku, který můžete sdílet s 
ostatními, a o to je lehčí ho nést.

Ano, naši tanečníci už byli něko-
likrát první, druzí, třetí, brambo-
roví... patnáctí... já jsem však na 
ně pyšná pokaždé, a to i na každém 

tréninku, jako by byli moji vlastní. 
Mnou každý školní rok deset měsí-
ců nošení. Ten vztah, který si mezi 
sebou vypěstujeme, ten pocit, že 
mohou přijít za mnou úplně s čím-
koliv a já zase za nimi, je k neza-
placení. A jak bolí to, když odchází 
někam dál, ať už na školu a tančit 
dále nebudou, či je to táhne taneč-
ně dál? To, že už nebudou na tré-
ninku zkrášlovat to kouzlo okamži-
ku? Někdo by mohl namítnout, však 
dojdou další tanečníci. Ano, další 
sice budou, snad, ale ne právě ten 
dotyčný. Každý je něčím jiný, každý 
je pro mě něčím výjimečný, každý 
ve mně probouzí něco jiného a do-

dává úplně jiný střípek do skládačky 
mého života.

Celou dobu hovořím o – našich, 
nás, my – kdo to „my“ vlastně je? V 
některých případech jsem myslela 
každého tanečníka, každého jednot-
livce, který to „my“ tvoří. A hlavně 
je to každý z mých milovaných lekto-
rů, kterých si neuvěřitelně vážím za 
to všechno, co pro tanec, děti a mě 
dělají. Co pro nás, mě znamenají. 

Proto jsem, proto žiju...
Lenka Žůrková

Naše motto: „V tanci není dob-
rých či zlých – tanec můžeš milovat 
nebo milovat nade vše!“

Máme otevřeno na 30 kroužků po celém Břeclavsku, Mi-
kulovsku a Hodonínsku. Nemusíte děti nikam vozit, my jez-
díme za Vámi. Ušetřený čas mohou děti využít zase o něco 
lépe než sezením v autě či autobuse.  Výčet tréninků, kde 
všude taneční lekce probíhají, který den a v kolik hodin, 
naleznete na našich stránkách www.ncod.cz. Informace by 
měly být zcela úplné od prvního týdne v září.

Hodiny probíhají jednou týdně v pravidelný čas na stále 
stejném místě a navazují na sebe. Pokud však vynecháte ně-
jakou lekci kvůli nemoci, nic se neděje, pomáháme dětem 
vše dohnat a neustálým opakováním choreografi í se lehce 
chytí i ti, kteří nezačnou s kurzem od začátku hned v září. 
Nebude se dítě nudit? U nás rozhodně ne. Během školní-
ho roku si vyzkouší spoustu různých tanců a technik. Street 
dance, na který se naše taneční studio zaměřuje, je totiž 
jen takový nadřazený pojem, jež pod sebou ukrývá nespočet 
zajímavých tanečních stylů. Z nejznámějších můžeme třeba 
jmenovat hip hop, dancehall, house, lockin, break dance 
a další, které si děti mají možnost vyzkoušet během kur-
zů. Z těchto stylů dávají lektoři dohromady asi tříminutové 
choreografi e, které jsou složené z více písniček, díky čemuž 
se děti v žádném případě nestihnou nudit. Bojíte se, že si 
vaše dítě nezvládne něco zapamatovat? Na to máme také 
řešení – lektoři každou skladbu zvlášť natáčejí na počítání 
a videa dáváme na náš web. Naši svěřenci pak tedy mohou 
trénovat a procvičovat také doma a sami napomáhat svému 
zlepšování. 

Kurz máme rozdělen na dvě období – září až prosinec a 
leden až červen. Obě tato období jsou ukončena závěreč-
ným projektem – vystoupením pro rodiče a veřejnost, na 
kterém děti předvedou choreografi e, jež se zvládly v tom-
to krátkém čase naučit.  Tanečky všech skupinek na sebe 
navazují a dávají tak něco přes hodinku dlouhý program. 
Nemusíte se však bát, že vaše dítě zde bude muset trávit 
celý den, máme to vymyšleno tak, abyste si děti na vystou-
pení přivezli, shlédli představení a hned si vaše ratolesti 
zase odvezli domů. Termíny těchto závěrečných projektů 
vystavujeme hned v září na našich stránkách tak, aby si 
rodiče mohli tato dvě důležitá data zarezervovat ve svém 
diáři a nedošlo k tomu, že se dítě nebude moci představení 
účastnit a tím zkomplikovat práci lektorům a ostatním dě-
tem. Věřte, nevěřte, není pro děti nic horšího, než se učit 
znovu a znovu kde přesně má stát, kam se hnout při které 
písničce tak, aby vše ladilo a dotvářelo to správné kouzlo 
choreografi e. Představení samozřejmě nejsou povinná a 
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čím dříve je o tom lektor informován, tím méně problémů 
to způsobí. 

Dětí, které navštěvují naše kurzy ve své obci či městě, 
se týkají ještě další vystoupení a to přímo v místě jejich 
bydliště. Pokud se tam pořádá nějaká akce (den dětí, ples 
či cokoliv) a organizátor nás osloví, rádi uvítáme zařazení 
našeho vystoupení do jejich programu, děti se pak snáze 
otrkají a zvykají si lépe na stres, což se jim bude hodit i 
celkově do života.

Některé z vás bude jistě zajímat i fi nanční stránka našich 
kroužků. Vydaných peněz se u nás rozhodně nebojte. Polo-
letní školné je minimální, tak abychom uhradili pronájem 

prostor, cestovné, další poplatky s kurzy spojenými a nebyli 
na tom „tratní“.  Po domluvě s lektorem lze pololetní školné 
ještě rozkouskovat na menší částky, klidně i na měsíce, tak 
aby to neohrozilo rodinný rozpočet. Věřte, že se vše rodi-
čům snažíme ulehčit, už jen například kostýmy na závěreč-
ná představení se snažíme poskládat z toho, co většina dětí 
najde doma v šatníku.

Za celé Taneční studio N.C.O.D. srdečně zve a těší se 
Lenka Žůrková 

tel: 723 665 935
ncod@seznam.cz

www.ncod.cz

Z důvodu revize knihovního fondu bude v knihovně od 24. října do 8. listopadu 2019 zavřeno.
Otevřeno bude v sobotu 9. listopadu od 14:00 do 17:30 hod.

Upozornění na změnu půjčování v knihovně

Povídání akátové
Hezký den. Jsou stromy, které 

máme rádi více, jiné zase méně, ale 
není vždycky podstatné to, co my 
lidé chceme, protože svět se netočí 
jen podle nás a pro nás. 

Akát je strom, který by mohl 
kroutit hlavou (pardon, korunou) 
nad naší lidskou vrtkavostí. Zprvu 
vítaný, velmi ceněný a masově vysa-
zovaný, postupem času a dnes někdy 
i zatracovaný a často zbytečně a ne-
rozumně kácený. Tak si o něm něco 
málo povíme…

Pochází ze Severní Ameriky, z již-
ních států USA (Virginie, Karolína, 
Georgia) a do Evropy se dostal na 
počátku 17. století, kdy jej sem při-
vezl francouzský královský zahradník 
Jean Robin. Po něm také akát získal 
své latinské jméno -  celý název je 
pak Robinia pseudoakacia. Robinův 
syn Vespasien pak v pařížské bota-
nické zahradě vysadil ve 30. letech 
17. století akát, který zde žil ještě 
v 80. letech století dvacátého. Což 
je věk více než úctyhodný, protože 
akáty nepatří mezi dřeviny dlouho-
věké. V Čechách se objevil poprvé 
koncem 18. století na Křivoklátsku, 
roku 1835 byl vysazen do pražské 
Královské obory.

Akát patří do čeledi bobovitých, 
dorůstá výšky 25 až 30 m a tloušťky 
do 100 cm, často mívá křivý kmen a 
větve a na první pohled působí tak 
nějak „jinak“, než naše domácí stro-

my. Temně hnědošedá kůra je hrubě 
zbrázděná a hluboko rozpraskaná, 
jeho listy jsou složené z 9 až 19 ma-
lých lístků, podle kterých je pozná 
asi každý, rovněž podle dlouhých 
trnů, jejichž píchnutí není vůbec 
příjemné a místo vpichu se dokáže 
dost často zanítit. Rozkvétá v červ-
nu velkými hrozny bílých, intenzivně 
vonných květů, plných nektaru. Plo-
dy jsou ploché lusky, obsahující malá 
hnědá semena, dozrávající v říjnu a 
listopadu.

Ze stromů, které k nám byly do-
vezeny z Nového světa, byl akát 
nejúspěšnější, co se rozšíření týká. 
Zpočátku byl vysazován spíše jako 
strom okrasný, podobně jako jeho 
příbuzný, červenokvětý trnovník 
lepkavý, ale později se v několika 
vlnách rozšířil prakticky po celé Ev-
ropě jako lesní strom. Například v 
Maďarsku s ním byly zalesněny roz-
lehlé plochy puszty (maďarská step 
v úrodných nížinách) a akát byl po-
výšen na maďarský národní strom. 
Největší vlna „akátománie“ nasta-
la na přelomu 19. a 20. století. Od 
poloviny dvacátého století zájem o 
vysazování akátu ustává. Podařilo 
se jím zalesnit velká území často 
chudých a neúrodných půd, v dob-
ré víře, že akát půdu obohatí o du-
sík, bohužel až časem se zjistilo, že 
látky, obsažené v listech při jejich 
rozkladu potlačují ostatní rostliny v 

růstu (alelopatie) a v jeho podrostu 
tak nalezneme jen ty, které snášejí 
přesycení půdy dusíkem, jako kopři-
vu, vlaštovičník, z dřevin černý bez. 
Na mnohých místech se začal ne-
kontrolovaně šířit skoro jako plevel 
a stal se tak dřevinou s nelichotivým 
přívlastkem „invazní“. Akát je mír-
ně toxický ve všech částech, kromě 
květů. Ty jsou léčivé, dá se z nich 
vyrobit čaj proti křečím, sirup, ale 
nejlépe je zhodnotí včely, které z 
jednoho vzrostlého akátu mohou vy-
robit až 8 kg velice dobrého medu.

Ať už si o akátu myslí kdo chce, 
co chce, těžko najdete člověka, kte-
rý by „pomlouval“ jeho dřevo. Jo, 
když se kácí, dřevo by bral každý… 
Je velmi tvrdé, pevné, těžké, pružné 
a houževnaté, velmi trvanlivé. Hně-
dobílá běl přechází do tmavohnědé, 
někdy zelené barvy v jádru, s velmi 
výraznými letokruhy v příčném řezu, 
v tečném řezu vytváří nádherný fl ádr 
a hodí se tak na nábytek, který vy-
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drží věky, schodiště, dříve různé na-
máhané součástky, násady, rukojeti, 
čepy a klíny, používal se v kolářství, 
oblíbené jsou z něj i sloupky do vi-
nohradu. Akát, uschlý nastojato, má 
dřevo ještě tvrdší než běžně kácený 
a sušený, při opracovávání zajímavě, 
někdy až medově voní. Soustruží se 
obtížněji než třeba dub nebo jasan, 

ale vybroušené a vyleštěné dřevo je 
opravdu krásné. Pokud je rovně rost-
lý, velice dobře se akát štípá, a kdo 
s ním někdy zatopil, nedá na něj do-
pustit. Na obrázku je akátová mísa 
na cca 2 kg jablek. 

Dříve podporovaný, dnes zatraco-
vaný akát je snad dokonce zakázáno 
sázet do zahrad a prý jej jako invaz-

ní plánuje zakázat i EU.  Jak snadné 
je zakázat strom, ale možná budeme 
jednou rádi, když nám tu vůbec něco 
poroste! Nezbývá než doufat, že nad 
byrokratickou tupostí a zbytečnou 
hysterií zvítězí uvážlivost a zdravý 
rozum. Pokud ještě nevymřel…

Přeji krásné babí léto.
Filip Šumbera
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